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, wel degelijk het geval was (290 [282]). Zijn argumenten zijn tweeërlei: de
Indonesiërs hadden in de raad geen meerderheid, en een aantalleden werd
niet gekozen, maar door de landvoogd benoemd. Dit zijn echter zienswij-
zen van iemand die een westerse bril van 1984 draagt. Evenredige
vertegenwoordiging in een oosters land met een pluriforme bevolkingsop-
bouw zou hebben geleid tot een volstrekt overheersende invloed van de
grootste groep en een wegvallen van de kleinere bevolkingsgroepen. De
benoeming van een aantal leden door de gouverneur-generaal was een
noodzakelijke correctie, teneinde ook kleinere groepen aan het woord te
kunnen laten komen. Ik herinner mij de heer Tjia Tjeng Siang uit
Pontianak, die de belangrijke groep der Chinezen in West-Borneo
vertegenwoordigde; zonder het landvoogdelijke benoemingsrecht zouden
deze Chinezen nimmer in de Volksraad zijn vertegenwoordigd. De Jong
schijnt te menen dat benoemde leden te zeer afhankelijk zijn van de
benoemende instantie, van de regering dus. De praktijk was anders: de
benoemde leden waren juist minder afhankelijk en konden zonder vrees
voor hun achterban (als zij die al hadden) hun mening uiten. Zou de
vertegenwoordiger van de scheepvaartbelangen, Mr. D. A. Delprat. ooit
anders dan zelfstandig tegenover de regering hebben gestaan? Het is dan
ook niet verwonderlijk, dat in het huidige Indonesische parlement ook
benoemde leden zitting hebben.

Niet alleen op staatkundig, ook op personeelsgebied heeft in de
twintigste eeuw dekolonisatie plaats gehad. In de gouvernementsdienst
kwamen steeds meer Indonesiërs de hogere en hoogste posten bezetten. In
1939 werd de zeer bekwame dr. Hoessein Djajadiningrat tot directeur van
onderwijs en eredienst benoemd; op datzelfde departement hadden toen
twee van de zeven afdelingen een Indonesiër als chef. De raad van Indië
kreeg Indonesische leden; op het stijgend aantal van hen in de Volksraad
werd reeds gewezen. In de regentschapsraden - De Jong vermeldt ze slechts
terloops -, die in de jaren twintig de mislukte gewestelijke raden hadden
vervangen, vond men bijna uitsluitend inheemsen als lid; de regentschaps-
raad van Batavia telde slechts één Nederlands lid. Daartegenover moet
worden geconstateerd, dat het bedrijfsleven deze ontwikkeling niet heeft
gevolgd. De westerse ondernemers bleven uitgaan van de opvatting, dat
Indonesiërs ongeschikt waren voor hogere posities in het bedrijf. Aldus
ontstond de situatie dat de bedrijfswereld blank bleef, terwijl de ambtelijke
wereld steeds bruiner werd: een belangrijk spanningsverschijnsel dat door
De Jong niet is opgemerkt. Kortom, er was desondanks een gemengde
maatschappij aan het groeien, waarin Nederlanders en Indonesiërs zij aan zij
samenwerkten ten bate van land en volk. De welvaart van de inheemse
bevolking was groeiende. Vooral in de buitengewesten was dat het geval.
Op Sumatra was reeds in 1925 58,5% van de uitvoer van landbouwproduc-
ten afkomstig van inheemse planters. De Jong maakt van deze ontwi.kke-
lingstendens geen melding. Liever constateert hij bij de inheemse bevol-
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